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Revista politică.
Kossuth, într’un interval forte 

scurt, scrie a doua epistolă despre si
tuațiunea Ungariei deputatului dietal 
Ignațiu Helfy. Epistola acesta din 
urmă este o comitivă la un „expose" 
istoric despre cestiunea bosniacă în 
crisa orientală.

Comitivă sau epistola se începe 
așa: „în sesiunea din urmă a delega
țiunilor Zsedenyi a țlis: Ocupațiu
nea Bosniei și Erțegovinei, — numită 
de Max Falk, referentul în afacerea 
celor 60 milione, o întreprindere ce 
se opune minței sănătose — va cu- 
tropî lucrarea, nisuințele și vitejiile de 
țlece secuii, pentrucă ea va duce la 
formațiuni, în cari de aci încolo U n- 
garia nu va mai ave loc“.

„Se pote, că dieta, care s’a des
chis astăzi, să sancționeze acestă po
litică funestă, care este condamnată 
chiar și de omenii din cercurile gu
vernului. ?

„Acesta ar fi un fenomen uimi- 
toriu, de se întâmplă cumva; un fe
nomen ne mai audit uimitoriu.

„Când guvernul ar voi să măr- 
turisască ce voiesce el cu ocupațiu
nea aventurosă, nu s’ar afla în casa 
deputaților nici dece omeni, cari s’ar 
încumete a vota pentru densa.

„Guvernul înse nu vrea să măr- 
turisască. El se baricadeză după man
datul european; el înșală, el misti
fică."

Kossuth în decursul epistolei spune, 
că cedarea Basarabiei, ocuparea Bos
niei și Erțegovinei sunt pregătite încă 
dela anul 1875 cu ocasiunea întâlni- 
rei dela Reichstadt. Cu tote aceste 
descoperiri va fi mare minune, dacă 
dieta și delegațiunile nu vor aproba 
politica lui Andrâssy.

Cu ocasiunea, când s’au retras Ro
mânii resp. funcțiunarii români din 
Basarabia, prefecții respectivi s’au a- 
dresat cătră locuitori cu următorele 
proclamațiuni:

Cetățeni din Ismail! Tote pute
rile cele mari întrunite în congresul 
de la B erlin au otărît trecerea vostră 
supt guvernul Maiestății Sale Impera- 
torelui tuturor Rușilor.

Datori a ne supune otărîrei înal
tului tribunal al marilor puteri, ad
ministrațiunea mea înceteză astăzi; 
ve esprim dar cele mai căldurose mul- 
țămiri pentru nobila vostră purtare 
și puternicul ajutoriu, ce ne-ați dat 
în timpul administrării nostre.

Ș’acum poftindu-ve din inimă tote 
fericirile, ce inima vostră doresce și 
va dori, ve salut pe toți cu cea mai 
mare iubire și recunoscință.

p. Prefectul de lismail, T. Murgen.

Cetățeni din Bolgrad! Congresul 
de la Berlin a otărît, a se ceda jude
țul vostru în stăpânirea Maiestății Sale 
Imperatorelui tuturor Rușilor.

Datori cu toții, a ne supune, ’mi 
împlinesc, retrăgendu-mă, o datoriă 
săntă d’a ve areta recunoscință mea 
și simțemintele mele de iubire, pen
tru concursul, ce mi-ați dat toți, pe 

timpul, cât am avut onorea de a ad
ministra acest județ.

Prefectul de Bolgrad, C. Poteca.

Cetățeni din Cahul! înaltul tri
bunal al puterilor celor mari, a otă
rît trecerea acestui județ sub guver
nul Maiestății Sale împăratului Rusiei.

Datori cu totii, a ne înclina în 
fața otărîrii puterilor celor mari, me 
trag cu personalul administrațiunei 
mele și dar ve rog pe toți, să primiți 
cele mai ferbinți mulțămiri pentru pu
ternicul ajutoriu, ce mi-ați dat în ad
ministrarea acestui județ.

Ve poftesc tote fericirile ce do
riți și ve rog să primiți espresiunea 
simțemintelor mele de iubire și de re
cunoscință.

Prefect de Cahul, I. Liveseu.

Locuitorii români din Basarabia 
emigreză în mare parte. Despre îm- 
pregiurarea acesta cetim în „V. 0."

în sera de 18 Octobre, la 11 ore 
din nopte, a sosit vaporul de Ismail, 
aducând aprope 400 Basarabieni, ce 
emigrau de acolo. Mulțimea Basarabie- 
nilor este așa de mare în Galați, încât 
nu se mai găsesce nici o cameră liberă 
la otel, nici chiar case private. Artico
lele de îndestulare încep a se scumpi. 
Otelierii cer prețuri esagerate.

Tot în acea nopte a sosit și Em. 
Sa episcopul Melhisedek.

Relativ la organisarea Dobrogei 
estragem din „Pressa" :

Ceea ce socotim noi, că ar trebui 
să se facă, de îndată, constituanta, va 
fi să se declare dacă anecsază Dobro
gea ca o nouă provincie română. Apoi, 
anecsându-o, va trebui să se pronunțe 
dacă Dobrogia are să fie supusă unui 
regim special, și pentru câți ani. Odată 
aceste doue puncturi esențiale stabi
lite, constituanta ar trebui să declare, 
ca organisația civilă, militară și ad
ministrativă a Dobrogei, în mod defi
nitiv, pentru un numer de ani deter
minați, să se facă treptat, prin legi 
speciale, de cătră adunările ordinare, 
și după ce guvern și adunări vor ave 
destulă cunoscință de starea, trebuin
țele și interesele acestor ținuturi, atât 
de necunoscute pentru noi astăzi.

Un al doilea punct esențial, ce 
ar trebui să’l recunoscem și să’l adop
tăm cu toții, ar trebui să fie, ca Do
brogea să se considere cu desăvârșire 
scosă din luptele nostre politice, a-- 
decă din politica militantă a partide
lor. Pentru Dobrogea, să nu esiste nici 
dreptă, nici stânga, nici centru. în Do
brogea să se trimită, ca funcționari, 
ca organisatori, ca comisari, tot ce a- 
vem mai capabil, mai prob, mai espe- 
rimentat, mai încercat, fără a se con
sidera dacă este alb, roșu, ori centru. 
Guvernul să se adreseze și să reclame 
concursul celor mai buni, fără a se 
preocupa din ce partidă fac parte; 
căci, numai întingând astfel cercul a- 
legerei sale, va pute isbuti a bine or- 
ganisa, a bine administra acestă pro
vincie, și a ne face iubiți și stimați 
de locuitorii sei. Asemenea și cei cari 
sunt mai buni, și în posibilitate a lu
cra, să fie datori a primi asemenea 

propuneri, fără a se preocupa, dacă ele 
vin dela un guvern, care nu este din 
partida lor.

Să se hotărască dar guvernul de 
astăzi, ca, dacă face politică mică pen
tru țara cea mare, cel puțin să facă 
politică mare pentru o mică parte a 
țării. Să ne hotărîm și noi toți, câți 
suntem de alte partide decât partidul 
guvernanților noștri, a întră pe calea 
politicei celei mari, cel puțin în acest 
nou colț de păment, în care se agită 
interese atât de mari.

Adoptând ca basă a conduitei nos
tre aceste doue condițiuni esențiale, a- 
decă caracterul de provisor și de stu
diu al măsurilor ce vor fi a se lua 
pentru organisarea Dobrogei, ca și 
escluderea ei din politica nostră mili
tantă de partide, vom isbuti, suntem 
siguri, într’un timp scurt, a ne îm
plânta în Dobrogia mai mult pote de
cât s’a crezut, și a face din acest ți
nut, în, care au să se desvolte atâtea 
interese europene, un paravan, un 
adăpost contra multor eventualități și 
sguduiri politice, cari ar amenința țera 
întregă.

Sub aceste condițiuni numai, și 
în timp de doi ori trei ani, vom pu
tea cunosce, care ar fi cel mai bun 
sistem de organisare politică, admini
strativă, judecătorescă, financiară și 
militară, care ar trebui aplicat aces- 
stei țări. Și, odată acest sistem însuși 
el va trebui să fie provisor, adecă a- 
plicabil în timp de 10, 15, pote și de 
20 de ani, mai nainte de a identifica 
organisarea Dobrogei, în mod absolut, 
cu acea a restului României. Trebue, 
în alte cuvinte, de și într’un mod 
mai ușor, a face pentru Dobrogia a- 
ceea, ce francesii au făcut și fac pen
tru Algeria.

Identificarea sau absorbițiunea a- 
cestei țări cu România, trebue să se 
facă încet, treptat, fără a brusca da- 
tinele, obiceiurile și chiar prejudecățile 
locale, fără a lovi în credințele și sus
ceptibilitățile locuitorilor ei. Conchista 
morală a unei țări nu se face prin 
violență, bruschetă și silă, ci prin 
persuasiune, bună-voință și afecțiune. 
Așa trebuesc Românii să facă con
chista Dobrogei: ea va fi cea mai tare 
și cea mai durabilă.

Dela congresul național biseri
cesc al Românilor greco-orient. 

din Ungaria și Transilvania.
(Rapoi’t special al „Tel. Rom.“)

Ședința XXI
din 21 Octomvre (2 Nov.) 1878.
Ședința se deschide la 5 ore după 

ameții. Protocolul ședinței a XIX se 
cetesce și verifică. Nefiind gata pro
tocolul ședinței XX, verificarea lui se 
amână.

Presidiul face următorea pro
punere :

„Cu privire la disposiția statutu
lui organic § 162, apoi la principiile 
susținute prin conclusele congresuali 
din 14/26 Octobre 1870 Nr. 139 și 
140, precum și prin representațiunea 
făcută la prea înaltul loc sub acelaș 
dat; în fine cu privire și la enuncia- 

tul congresual din 23 Novembre 1874 
Nr. 63 — din incidentul întrărei în
tr’un period nou congresual de trei 
ani, congresul să se pronuncie de nou: 
că asesorii senatului școlar și ai celui 
epitropesc la consistoriul metropolitan 
sunt aleși și pe viitor, și numai locu
rile vacante sunt a se îndeplini prin 
alegere în congres, după modalitatea 
prescrisă pentru astfel de alegere."

în legătură cu acestă propunere 
presidiul notifică, că „la consistoriul 
metropolitan au devenit vacante trei 
locuri de asesori consistoriali anume: 
unul în senatul strîns bisericesc prin 
abȘicerea Prea S. Sale dlui epp actual 
al Aradului loan Mețian, altul în se
natul epitropesc prin abȘicerea păr. 
protopop Trombițaș, și al treilea în 
senatul școlar prin mortea directoru
lui gimnasial Dr. loan Meșota."

Propunerea, resp. raportul presi- 
diului se transpune comisiunei orga
nisătore.

După ce dep. Cosma ca referent 
ai comisiunei însărcinate cu modifica
rea regulamentului de casă își termină 
referada sa, se pune la ordinea dilei 
raportul comisiunei însărcinate cu afa
cerea fondurilor comune a dieceselor 
Arad și Caransebeș.

Raportorul cav. Pușcariu ra
porteză, că în acestă comisiune asupra 
obiectului din cestiune s’au ivit 3 vo
turi, unul pentru retrimitere la sino- 
dele eparchiale^ spre nouă pertractare, 
altul pentru trecerea la ordinea Șilei 
și al treilea, votul maiorității, al că
rui raportor este d-sa, pentru despăr
țire. Iar ca raportor al maior, comis, 
arată, că acestă maioritate — luând la 
pertractare mai întâiu cestiunea: dacă 
aceste fonduri sunt a se administra și 
mai departe în comun, sau sunt a se 
împărți între diecesele respective, — 
și esaminându-o din tote punctele de 
vedere ale dreptului și legei, ale con
formității și oportunității, ale econo
miei practice și ale dorințelor mani
festate din partea celor îndreptățiți, 
— și considerând anume :

a) Că nu numai în sensul legilor 
civile este fie-care parte îndreptățită 
a pretinde segregarea părții sale dela 
o avere comună de natură divisibilă, 
— dară și după tendrea statut, org. 
fie-care parte constitutivă a metropo- 
liei nostre are dreptul a-și admi
nistra averea sa prin propriile sale or
gane autonome și independente;

b) considerând că organele che
mate pentru administrarea averei și 
fondurilor eparchiale în sensul statu
tului sunt consistoriele eparchiali și 
resp. senatele epitropesci ale acestora, 
prin urmare administrarea numitelor 
fonduri prin organe abnormale precum 
e epitropia fondurilor comune instituită 
în mod provisoric la Arad sau insti- 
tuindă la Timișora sau airea ar fi o in- 
stituțiune abnormală și prejudițiosă 
constituțiunei nostre bisericesci;

c) considerând că administrarea 
numitelor fonduri prin epitropia co
mună subordinată la doue sinode epar
chiali independente unul de altul, la 
cas de diferințe în păreri ar deveni 
nepracticaveră și chiar imposibilă; — 
apoi

d) mai considerând și aceea că



atare administrare pretinde prea mari 
spese, pentrucă după cum arată soco
telile pănă acum a consumat preste 
20% ale venitelor, — pre când după 
esperința făcută administrarea averi
lor diecesane prin propriele sale or
gane d’abia recere 170 a venitelor; —

e) considerând, că și siguranța 
fondurilor trebue să fie mai mare pe
lângă organele cele normate în stat, 
org. decât prin cele nenormale, — și 
și foldsele poporului credincios mai 
accesibile la propriele lor centre ad
ministrative bisericesci, decât dela un 
loc lui mai străin și îndepărtat; —

f) considerând, că și dorințele le
gali și ecuitabile ale părților îndrep
tățite sunt îndreptate într’acolo, ca 
aceste fonduri comune să se segregeze 
și să se transpună în administrațiunea 
separată a organelor legali a respec
tivelor diecese;—

g) considerând, că precum a fost 
posibilă segregarea acestor fonduri co
mune între Șerbi și Români, tocmai 
așa de posibilă este și între respectivele 
diecese române; — și în fine

h) considerând, că eventuala în
ființare de eparchii noue nu pote îm- 
pedeca împărțirea acestor fonduri în
tre eparchiile de acum a Aradului și 
Caransebeșului, de 6re-ce la înființarea 
de eparchii noue, tocmai așa de lesne 
și tocmai după aceeaș cheie se vor 
pute excinde și părțile, ce le vor com- 
pete nouălor eparchii— propune: „Ve-

neratul Congres să enuncie mai întâiu 
în principiu necesitatea împărțirei fon
durilor comune între diecesa Aradului 
și Caransebeșului, și transpunerea lor

»

»
n în administrația respectivelor 
torie eparchiali."

consis

Iar
considerând, că fondurile 

nate sunt proprietate comună 
cestio- ; 
a die- Ș

ceselor eparchiali Arad’ și Caransebeș';
considerând, că toți credincioșii 

acestor eparchii fără escepținne sau 
bucurat și se bucură de beneficiile a- 
cestor fonduri; și în fine

considerând despre o parte, că 
nici n’ar mai fi posibil a erua, că cine 
și în ce măsură a contribuit la aceste 
fonduri, iară despre altă parte consi
derând și aceea, că nuntât cel ce a 
contribuit ce-va, ci acel pentru care 
s’a contribuit se consideră de pro
prietarii! și prin urmare îndreptățit 
spre participarea la aceste fonduri: 
maioritatea comisiunei propune, ca 
congresul să enuncie:

,,a) împărțirea fondurilor comune 
„între diecesa Aradului și Caransebe- 
„șului se face în proporțiunea suflete- 
„lor a credincioșilor acestor eparchii ;

„b) La cașul înființărei de epar- 
„chii noue, aceste se vor împărtăși la 
„aceste fonduri asemenea în proporțin- 
„nea sufletelor segregate și’și vor pri- 
„mi competența lor de la acele die- 
„cese de la cari sau desmembrat;

„c) Destinațiuneaprimitivă a fon- 
„durilor remâne și după împărțire ne- 
„ alterată".

Și în fine:
considerând, că fondurile comune 

aveau o pretensiune la erariu de 
156,241 fl. v. v. (circa 62,496 fl. v. a.) 
din ansa defraudărilor și daunele cau- 
sate prin organele administrative ale 
fondurilor comune, iară erarinl avea 
asemenea o contra-pretensiune de 
30,319 fl. 39 cr. din ansa unor anti- 
cipațiuni făcute acestor fonduri;

considerând mai departe, că Maj. 
Sa ces. și reg. apost. prin înalta Sa 
determinațiune din 3 Sept. 1874 S’a 
îndurat preagrațios a îngădui, ca 
aceste doue pretensiuni să se compen
seze reciproc așa, ca nici o parte să 
nu mai aibă a pretinde ce-va de la 
ceealaltă sub aceste titie; și 

considerând în fine, con-
gresul național serbesc în ședința sa 
din 17/29 luniu 1875 a primit acest 
compromis, cu unanimitate de voturi; 
maioritatea comisiunei propune:

„Ca și Congresul național biseri- 
„cesc să primescă acestă aplanare a 
„pretensiunilor reciproce a fondurilor 
„comune față de erariu, și a erariului 
„față de fondurile comune".

Deputatul Popoviciu dechiară 
că d-sa își retrage propunerea făcută 
în comisiune (pentru retrimitere la si
nodele eparchiali) și se alătură la vo
tul maiorităței.

Dep. Rotariu aperă nedespărțirea 
fondurilor, picând că e consult, ca na
țiunea și biserica nostră să constateze 
înaintea lumei, că profeseză principiul 
de unitate, de reuniune și de frățietate. 
După convingerile mele, țlice oratorul, 

j după cât cunosc acele fonduri cutez 
' a afirma, că despărțirea acelor fon- 
; duri este o imposibilitate nu numai 
i morală dar și fisică. Acesta o docu- 
! menteză: a) Titulatura fondurilor „fon- 
i duri comune" prin urmare nedespăr- 
; țibile; b) Natura fondurilor, din cari 

citeză numai unele, ca: fondul sco- 
l Iar, la care o parte considerabilă din 
; diecesa Caransebeșului (confiniul mi- 
■ litar) n’a contribuit de fel, iar părțile 
i Oradiei-mari de-și au fost obligate să 
! contribue, n’au contribuit decât prea 
; puțin, remânend cu o mulțime de re- 

stanții. De la acest fond prin urmare 
j confiniul militar ar fi eschis, er Ora- 
I danii si-ar primi numai datoriile ca 
j să și le încaseze; — fondul Raia- 
' ci ci, care este fondul din averea re- 
! masă după un preot român, cu desti- 
j națiunea d’a se înființa un institut ro- 
I mân bănățan ; tot asemenea fondul 
î pensionai și altele.
I Nu pote primi votul maiorității 
i pentru că starea lucrurilor nu e luată 
!• în drepta considerare. Judele drept 
| are să respecte dorința petenților.

Acesta în maioritate este în cașul de 
față contra votului maiorităței din 
comisiune, pentru că totalitatea sino
dului din Caransebeș este contra des- 
părțirei, tot asemenea o parte a si
nodului din Arad. Totalitatea sino
dului din Caransebeș cu minoritatea 
celui din Arad dau maioritatea peten
ților, care nu voesce despărțirea. — 
Un moment împedecătoriu al despăr
țire! este și înființarea alor doue e- 
parchii. — Că spesele de administra- 
țiune ar fi mari, este un concept re
lativ, dar neconstatat. Adeverul de
pinde de la relativitate. Dacă astădi 
spesele sunt mari, după despărțire ar 
fi de 2—3 ori mai mari. — Astățli 
episcopii diecesani sunt o controlă 
binefăcetore, pentru că ei nu sunt nici 
președinți nici membri ai administra
țiunei Și așa ei au cel mai mare in
teres la controlarea cea mai scrupu- 
losă. Devenind însă fondurile sub ad
ministrațiunea episcopilor, aceștia n’ar 
mai fi controlători, ci membri, și prin 
urmare s’ar perde controla. — Este 
un postulat al tâmpului, ca banii să 
nu stee în cassă, ci să se dee la po
por. Făcend acesta în fie-care die- 
cesă vor trebui câte 4000 fl. spese 
admînistraționali pentru una fie-care, 
și prin urmare spesele administrațiu
nei în loc să scadă, s’ar duplica sau 
triplica.

Din aste considerante este, pen
tru administrarea comună — 
fără considerare la locul: unde.

Presidiul e de părere, că nu
sau considerat tote momentele referi- 
tore la acestă cestiune. Natura fon-
durilor este a se căuta în originea
lor. Ele au acea natură pre care o 
au cele remase la Șerbi. Ele au fost 
menite pentru acoperirea lipselor din 
Metropolie, au avut adecă o destina- 
țiune generală. Dupâ desfacerea de 
Șerbi nu s’a alterat întru nimic des- 
tinațiunea lor. Prin urmare destina- 
țiunea fondurilor remâne, ca în diece- 
sele din Ungaria — afară de archi
diecesă — să se acopere lipsele co
mune. Maiestatea Sa prin resoluția din 
1872 a hotărît, ca aceste fonduri să 
se administreze în Arad prin o epi- 

tropie care era atunci constituită. Prin 
urmare starea de astădi are sancțiu
nea M. Sale. Dacă s’ar hotărî împăr
țirea, acesta nu s’ar pute esecuta fără 
sancțiunea preaînaltă.

Dep. Popoviciu Desean sus
ține, că ordinațiunea preaînaltă se re
feră la fondul școlar. El purcețlind 
din punctul de vedere al constituțiu
nei arată, că după statutul org. fie 
care eparchie are să-și manipuleze 
fondurile sale.

Că numirea fondurilor este : „fon
duri comune" nu este pedecă la 
despărțire. Numele de comune l’am 
dat noi, și pănă atunci portă acest 
nume, pănă când n o i le desfacem.

Epitropia de astățli este numai 
provisorie în care privință sau făcut 
disposiții provisorice la 1864. Atunci 
nu eram constituiți. De loc ‘ ce sau 
constitituit sinodele, cestiunea a ve
nit pe tapet în sinode. Dacă sinodul 
din Arad a decis ca să-și iae partea 
sa, nu se pote face forță acestei die
cese.'

Și din punctul de vedere al eco
nomiei este recerută împărțirea. Spe
sele administrative prin despărțire s’ar 
reduce. La ambe eparchiile sunt epi- 
tropii, cari fac superfluă epitropia co
mună, căci pre lângă averile cari le 
administreză pot administra și partea 
ce li s’ar adauge din fondurile co
mune de ații, și așa spesele, ce se 
fac cu administrarea comună, sunt spese 
zădarnice. Aci oratorul se provocă la 
Archidiecesă, pre carea o ia drept mo
del de ecenomie în administrare. Dar, 
continuă oratororul, și controla în ad
ministrarea comună este grea. Revi- 
siunea socotelelor se întâmplă sepa
rat, odată un sinod și după aceea cel
alalt. S’a întâmplat de un sinod epar
chial a dat absolutoriul de lipsă, cela
lalt l’a denegat. De aci s’au întâmplat, 
de sau ales comisiuni, cari au costat 
mult, pănă au ajuns acolo de au pu
tut chiarifica lucrul și au dat abso
lutoriu. — Fondurile se pot admini
stra și fructifica în mai multe mo
duri. Ele nu se îmulțesc numai prin 
împrumuturi, căci nu constitue o bancă 
de împrumuturi, nici numai prin hâr
tii de valore. Starea precară a hârtii
lor de valore ne constringe să ne a- 
sigurăm banii în realități. Ce se în
tâmplă atunci când diecesele vin în 
încurcătură în privința manipulărei, 
când una cjice in un chip, ceealaltă 
înaltul? Comuniunea fondurilor a pro
vocat o jalusie între doue provincii, 
între bănățeni și ungureni. Este inte
resul nostru, ca să curmăm acestă ja
lusie și să aducem linisce între frați 
prin împărțirea averei lor între ei în
săși. Aci nu este a se lua în conside
rare, cine a contribuit la fonduri, ci 
pentru cine și pentru ce sau făcut 
contribuiri.

Deși M Sa a țlis, că acestă avere 
se va manipula în Arad, a ^is nu
mai pentru provisoriu și pănă la de
finitiv. M. Sa n’a putut să o dee de
cât unei epitropii provisorice, care 
are să înceteze cu instituirea epitro- 
piilor definitive.

Pe basa acestora primesce în 
principiu votul maiorităței din comi
siune, resp. partea primă, care trac- 
teza despre despărțirea fondurilor, re- 
servându-și dreptul a vorbi la partea 
a doua și a treia a acelei propuneri 
și susținend că cea mai corespunțe- 
tore cheie, după care s’ar împărți, ar 
fi numărul sufletelor, după care ații 
Aradul are 3, iar Caransebeșul 2 din 
5 părți.

Dep. Radulescu este pentru 
susținerea statului quo.

Eppul Popasu cu stat. org. § 
132 și o mulțime de canone arată, că 
o administrare afară de Consistor și 
Archiereii este abnormă, anticanonică. 
Prelângă aceea, afirmă oratorul, ad
ministrarea comună e nepractică. Lă
sând la o parte alte considerante, a- 
mintesc numai despre absolutoriul, pre 

care spre a‘l da Archiereul și sinodul 
trebue să-și câștige convingerea dep. 
pre acurateța ducerei socotelilor. ca 
să-și câștige cineva convingerea des- 
pre starea lucrului are lipsă de sep. 
temâni. Dar sinodul din Caransebeș 
chiar să vree nu’și pote câștiga con. 
vingerea despre adevărata stare a nia- 
nipulărei. Chiar posibilitatea de a 
convinge îi este oprită, și absolutoriul 
se dă fără convingere deplină. Ulcio- 
rul merge la fântână pănă odată ne 
trezim că se sparge. S’ar pute intern, 
pla, ca după cum se întâmplă pe la 
alte instituite, că amji despre fuga unuia 
sau altuia manipulant cu atâta și atâta 

| sumă, — să se întâmple și la acestă 
l epitropie vre-o pagubă. Atunci plg. I 
i tesce sinodul, plătiți asesori consisto- l 
ș riali, plătesce și tu drăguță de vlă. , 

dică (ilaritate) — pentrucă a-ți dat «K' 
solutoriu fără ca să aveți posibilitate 
a ve încredința despre starea adevă
rată a lucrului . — în starea normală 
darea de absolutor legal recere 3 ani 
de dile. Dacă însă s’ar întâmpla neno
rocirea cu apelații la congres, abso
lutoriul abia sar pute esopera după 
5—6 ani. Administrarea este prea grea. 
Banii, cari se jertfesc la administrarea 
comună, nu sunt justificați, sunt risi
piți, pentrucă epitropiile eparchiali cum 
administreză averile lor încredințate, 
ar pute administra și pe cea, care pănă 
acum a consumat preste 20,000 fl. v. a.

Resoluția Majestății Sale este a 
se înțelege, că deocamdată fondurile 
se dau ore-cui spre administrare pănă 
când proprietarii legitimi vor veni să 
le iae, cari în resoluție sunt diecesele.

Recomândă propunerea maiorității.
La propunerea dep. Găetan des

baterea se încheie.

Dep. V. Babeș într’un discurs 
lung desfășură pe larg argumen
tele dep. Rotariu, polemisând con
tra lui Desean și Popasu și tre
când la personalități. Susține, că spe
sele făcute cu administrația sunt esa- 
gerate, că n’au consumat nici 10% 
iar acestea din natura lucrului, căci 
fondurile primite au constat în mare 
parte numai din datorii de pe la pri
vați, cari au trebuit puse în ordine și 
cari prin urmare au recerut spese mari.

Face provocare la dep. Desean 
daca Epitropia de ații n’a făcut lu
cruri colosale, și dacă prin urmare 
pote fi vorba de risipa banilor spesați 
în urmă face următorea propunere.

„Considerând marile greutăți îm- 
„preunate cu împărțirea fondurilor de 
„sub întrebare, după natura originei 
„și destinațiunei lor; considerând și 
„nedreptatea, ce s’ar face dieceselor 
„nou înființânde prin o decidere a ces- 
„tiunei de împărțire fără ele; consi- 
„derând, că întru interesul frățietății 
„și armoniei nici odată ca acuma n’a 
„fost mai puțin consult a ventila în- 
„dreptățirea la aceste fonduri și a i- 
„rita spiritele spre detrimentul păcei 
„și armoniei necesare în sinul biseri- 
„cei nostre — să se amâne desbate- 
„rea și decisiunea asupra obiectului, 
„și susțină statul quo: dar recoman- 
„dându-se epitropiei totă posibila eco- 
„nomie în spese.“

După ce iau cuventul din urmă 
Rotariu, și Pușcariu și după ce în 
contra protestărei mai multor depn- 
tați mai vorbesce dep. Babeș încă <’ 
dată, și după unele reflesiuni și des
lușiri ale Presidiului, se purcede la vo
tare nominală, punendu-se la vot pro
punerea lui Babeș și a maiorităței co
misiunei. ’

Resultatul este 24 voturi pentru 
propunerea lui Babeș și 32 pentru a 
maiorităței din comisiune. în conse
cință Presidiul enuncie ca conclus pro
punerea comisiunei despărțirea fondu
rilor. Cu acestă ocasiune Presidiul a- 
duce la cunoscință Congresului, că în 
calitatea de Metropolit fără a preju- 
deca conclusul congresual, doresce 
să se petrecă la protocol, că în. Pre 



sânția Sa a fost contra împărțirei 
fondurilor-

Cu acestea Ședința se încheie la 
9 6re sera, anunciându-se ședința pr<>- 
csitnâ pe mâne la 10 ore.

Ședința XXII.
din 22 Octomvrie (3 Noemvrie) 1878.

Ședința se deschide la 10 ore i. 
a. și autentică protocolul ședinței pre- 
mergătore.

Presidiul presenteză cererea 
dep. Țeran pentru concediu. Conce
diul cerut se acordă.

M un ten, după o scurtă moti
vare face următorea interpelare :

1. Are înaltul presidiu cunoscință 
că Preasănția Sa părintele Popasu e- 
piscopul Caransebeșului pre lângă tote 
interpelările făcute la sinodul epar
chial în privința aplicării unui econom, 
încă nu l’a aplicat ?

2. Voiesce Exelenșia Sa Dlu Me
tropolit a aplica canonul 11 al sino
dului ecumenic VII și să silescă pre 
Preasănția Sa episcopul Popasu a avea 
economul seu ?

Presidiul respunde îndată la 
acesta interpelare și țlice încât este 
el informat. — și a căutat a se in
forma, — P. S. S. episcopul Caranse
beșului are un fel de econom, precum il 
cer candnele, pre senatul epitropesc ; un 
econom însă, cum îl cere stat. org. P. S. S. 
n’are, dar nici P. S. S. episcopul Ara
dului și nici înalt P. S. S. (Metropo
litul) nu’l are. Va nisui însă acolo, ca 
toți încât le iertă împregiurările se 
aibă econom.

Congresul ie spre sciință.
Rotari u face o propunere de 

următoriul cuprins:
considerând, că măritul Congres 

încă în anul 1868 în conclusul Nr. 
102 a încuviințat, ca consistoriul gr. 
or. român din Timișoara să se înfiin
țeze ' și înainte de restaurarea epi
scopiei ;

considerând, că față de conclusul 
măritului congres din sesiunea de acum, 
referitoriu la reînființarea episcopiei 
din Timișoara a devenit simțibilă ne
cesitatea esistenței unei corporațiuni 
legale bisericesci pentru facerea dis
posițiunilor și pregătirilor necesari la 
reînființarea episcopiei;

considerând, că din eventuala des
părțire a fondurilor comune asemenea 
se nasce necesitatea esistenței unei 
corporațiuni bisericesci pentru admi
nistrarea părții, ce va compete celor 
patru protopopiate aparținetore acum 
la diecesa Aradului,

Măritul congres să dechiareze de 
înființat consistoriul gr. or. român din 
Timișoara cu estinderea la cele 4 pro
topopiate, ce aparțin astăzi la diecesa 
Aradului, deocamdată înse sub acesta 
diecesa, și să însărcineze pe sinodul 
eparchial din Arad, ca în proxima sa 
ședință să’l reactiveze între marginile 
prescriselor de lege.

Se transpune comisiunei organi
sătore.

Urmeză ordinea țlilei : desbaterea 
specială a raportului comisiunei de
spre împărțirea fondurilor comune.

Babeș este în contra părerei 
comisiunei, care cere ca fondurile să 
se împartă după numerul sufletelor, si 
propune, ca împărțirea să se lasă în 
competința sinodelor eparchiali re
spective și numai dacă acele sinode 
nu se vor pote înțelege și se vor a- 
șterne voturile divergente ale lor con
gresului, congresul numai atunci să 
se declare de competent a decide în 
causa acesta.

Acesta părere este de mulți spri- 
ginită și se primesce aprope cu una
nimitate.

Ales. Popoviciu raporteză de
spre unele petițiuni, cari congresul 

parte nu le ia în considerare, parte le j 
transpune la forurile competente. |

I. Trăilă raporteză despre pro
iectul de procedură în cause matri
moniali și divorțiali și țlice, că comi
siunea a respins proiectul așternut de 

J consistoriul metropolitan, și așterne 
un nou elaborat, lucrat de Dr. Borcia 
și discutat în comisiune. Proiectul 
pentru procedură în cause disciplinare 
este elaborat de Dr. Marienescu.

Cav. Pușcariu propune, a se 
primî en bloc și în mod provisoric pro
iectul de procedură în cause matri
moniali.

Babeș voiesce aT da mai întâiu 
sinodului archiepiscopesc și apoi con- 
sistoriuluî metropolitan spre studiare.

Congresul primesce en bloc pro- 
; iectul de procedură în cause matri

moniali în mod provisoric, ear pro
iectul pentru procedură în cause dis
ciplinare îl respinge.

Comisiunea organisătore prin dep. 
Trombițaș raporteză despre o re- 
presentațiune în causa arondărei pro- 
topresviterilor, care se transpune si
nodului eparchial competent și despre 
propunerea dep. Marienescu, cu pri
vire la cancelariele scaunului proto
popesc, care se primesce și recomandă 

i sinodelor protopresviterale spre pu- 
i nerea în lucrare.
i Același raportor raporteză despre 
j hârtia Esc. Sale Mitropolitului, prin 
j care se justifică pentru neținerea con- 
; greșului prorogat și suspinderea con

gresului conchemat pe 16/28 Octom
vrie 1877. Raportorul cetesce tote 
actele, ce privesc acestă afacere.

Fiind causa forte momentuosă 
dăm loc, hârtiei Escel. Sale, adresate 
congresului, care este de urmățoriul 
cuprins:

Mărit Congres!
După conclusul congresului ordinarii! 

din anul 1874 Nr. 49, trebuia, ca congresul 
prorogat atuncia, să se continue la alt an 
și adecă la un timp potrivit, care-’l avem 
să’l defig eu ca metropolit.

Când s’a sulevat pe acel timp cestiu
nea de a se proroga congresul, eu însumi 
am fost, care între alții stăruiam cu tot a- 
dînsul pentru a se lua conclusul provocat 
și acesta o am făcut, pentru că credem, că 
Gestiunile mai grele de organisare și regu
lare, cari asceptau deslegare congresuală, se 
vor pute ventila și lămuri în restimpul pro- 
rogării, și se vor pute pregăti proiectele ne
cesarii.

însă după introducerea mea în scau
nul metropolitan eu, care avem a pune la 
cale pregătirile pentru congres, m’am aflat 
numai decât copleșit de alte afaceri grele 
și urginte, cari mi-au ocupat tot timpul până 
târziu în primăvara anului 1875 și mi-au 
pus pedeci la pregătirile atinse. Acelea au 
fost: arangiarea trebilor mele personali față 
de eparchia Aradului, al căreia episcop e- 
ram mai înainte; apoi îndeplinirea scaunu
lui episcopese în aceiași eparchie, ceea ce 
în cașul acesta a trebuit să trecă prin multe 
fase usitate mai arareori în biserica nâstră 
și în fine intrarea efectivă în funcțiunile 
mele archiepiscopesci, cari între împrejură
rile de atunci erau legate de multe și felu
rite greutăți.

Acestea ocupațiuni, și încă tote câte 
premerseră congresului electoral din 1874, 
și urmară sub acesta, mi-a stors puterile fi 
sice în așa mesură, în cât la consiliul me
dical a trebuit să me resolvesc a folosi în 
vara anului 1875 o cură de apă în părțile 
superiori ale Ungariei, ce însă din causa 
timpului durabil ploios nu mi-a succes.

Reînturnat de la locul de cură, am 
crezut a corespunde intereselor bisericei 
nostre, presentându-me atunci pentru întâia 
âră în calitate de archiepiscop și metropolit 
la dieta țării, și participând mai apoi în de
legațiunea regnicolară pentru trebile comune 
ale monarchiei, cu atât mai vârtos, căci Ia 
acesta din urmă cu deosebire, am fost invi
tat și de regimul statului.

Cu acestea, și mai apoi cu agendele 
consistoriului metropolitan timpul a înaintat 
pănă târziu în tâmna anului 1875, fără a fi 

lost în stare, de a face pregătirile pentru I 
congres; și așa m’am ve^ut intrat în acel I 
timp al anului, în care chiar de ar fi fost 
adunat tot materialul pentru desbaterile con 
gresuali, reîntrunirea congresului nu era o- 
portună din causa greutăților timpului de 
iarnă.

La intrarea în anul 1876, am preferit 
a me ocupa un timp binișor cu compunerea 
instrucțiunilor pentru reconstituirea corpo- 
rațiunilor inferiori în archidiecesă, espirând 
tocma atunci periodul de trei ani, pe care 
acelea erau în ceva modru constituite; iar 
mai apoi m’am aflat în necesitate de a com
pune însumi unele instrucțiuni pentru ale
gerea deputaților la sinodul archidiecesan, 
care asemenea eșise din periodul normal de 
trai ani.

în urma încordărilor și oboselelor, ce 
mi le-au causat ocupațiunile atinse și încă 
și conducerea sinodului archidiecesan din a- 
nul 1876, sănătatea mi-a devenit atacată în 
așa mesură, încât pe timpul de vară din a- 
cel an am trebuit să me rnmp mai cu totul de 
la oficiu și se-mi caut recreare mai mult în 
folorirea aerului liber.

Din cele premise a urmat, că nici în 
tâmna anului 18<6 nu m’am aHat pregătit 
pentru congres cu tot materialul necesar, și 
așa nu mi a remas alta, decât a prescinde 
de la reîntrunirea congresului prorogat, care 
— precum se scie — ar fi recerut spese 
mari, cari după socotelă nu ar fi putut sta 
in proporțiune dreptă cu posibilile resultate 
ale congresului; din contră am aflat de bine 
a-mi încorda tâtă atențiunea la congresul 
ordinar, care la espirarea periodului de trei 
ani trebuia să se convâce la alt an adecă 
la terminul normal din anul 1877.

Sciu bine; că publicul nostru biseri
cesc și cu deosebire representanții clerului 
și ai poporului din metropolie sunt petrunși 
de dorința comună de a vede în curând re
gulate tote trebile nâstre organice așa, ca în 
viața practică să ne putem bucura de celea 
mai bune resultate; dar de altă parte nu 
pot fi ignorate nici dificultățile cari ne stau 
în cale la realisarea acestei dorințe, adecă 
dificultățile începutului provenite mai ales 
de acolo: eă aplicarea institutiunilor mai 
nâue create prin statutul organic recere o 
atențiune încordată și o precauțiune scrupu- 
losă, ca nu cum-va acea {aplicare să res- 
torne ceva din acele instituțiuni vechi ca 
nonice, cari nu pot suferi alterare.

Mai este încă și o altă împrejurare îm- 
pedecătâre, carea eu aicea nu o aș aminti 
de cum-va considerarea ei nu ar întregi cele 
atinse de mine, si aceea este: că modestele 
puteri ajutătâre, ce s’au dat conducătorilor 
noștri bisericesci, încă nu suut pretutindeni 
și chiar nici în centrul metropoliei nâstre 
așa de orientate și esercitate în funcțiunile 
sale, ca să pâtă corespunde întru tote esact 
și corect chemării lor; de unde apoi îndeo
sebi pentru mine au urmat greutăți consi
derabile.

Aceste sunt momentele, cari trebue să 
le înfățișez Măritului Congres spre a me 
justifica pentru ce în contra dorinței mele 
și chiar în vederea conclusului congresual 
provocat la intrare, nu m’am putut resolvi 
să convoc congresul prorogat și cu aceste 
trec și preste alte considerațiuni de oportu
nitate ce mi le-ar fi putut impune mișca- 
mintele politice începute la anul 1876, cari 
după esperințele mele au făcut, ca în cer
curile superiori să nu fie bine-venite întru
nirile corporațiunilor, cum este și congre
sul nostru național-bisericesc.

Celea ce le-am făcut mai apoi pentru 
întrunirea congresului nostru la anul 1877, 
se arată în detaiu prin actele meritoriali, 
cari am onâre ale alătura aicea în advolu
tul de sub •/. Din acestea șe vede : că con
gresul ordinar convocat de mine pe 16/28 
Octomvrie 1877 fu sistat în urma esplica- 
țiunilor date de înaltul ministeriu statutului 
organic, și fu făcut pendinte de la o reso- 
luțiune prea înaltă, ce-mi era pusă în ve
dere, dar carea pentru acel congres nu a 
mai urmat.

în considerațiunea acestora supunând 
eu cestiunea întrunirei congresului unei con
sultări în ședința plenară a consistoriului 
metropolitan, am aflat de bine a convoca 
congresul nostru pe 1|13 Octonbre a. c. 
la sesiune ordinară; în carea privință la no 

tificarea făcută din parte-mi a urmat reso- 
luțiunea prea înaltă din 12 Septembre a. c. 
cu carea Maiestatea Sa s’a îndurat a lua 
preagrațios la cunoscință convocarea inten
ționată din partea mea.

Tote acestea împreună cu actele refe- 
ritâre la convocarea din urmă și alăturate 
în advolutul de sub .]]* supunendule apreție- 
rei Măritului Congres — ’mi iau voia a pro
pune totodată: ca Măritul Congres să bine- 
voiască a precisa durata periodului presinte 
congresual așa: ca acâsta să se compute de 
la 1 Oct. a. c. 1878 pănă la 30 Septemvre 
1881 și mandatele deputaților congresuali, 
aleși încă în anul trecut să aibă valâre pe 
un period precisat astfel.

Ordinațiunea ministerului, prin 
care s’a sistat congresul gr. or. na
țional, conchemat pe 16/28 Octomvre 
1877, este în traducere*) următorea:

Nr. 26156.
Escelenția Ta domnule archiepiscop și 

Metropolit! Din raportul Es. Tale, datat din 
2 Oct. a. c. Nr. 146, care însă a sosit la o- 
ficiul meu numai cu 10 țlile mai târziu, am 
vedut cu uimire, că decurgând periodul de 
3 ani a congresului metropolitan, Es. Ta nu 
numai că ai eseris și îndeplinit alegerile, ci 
ai și prefipt fără de previa insinuare termi
nul întrunirei congresului, mai eă ai esmis 
totdeodată cu insinuarea și circularea con 
vocătâre și ai publicat-o acesta și prin ziare.

Procedura acesta a Es. Tale este ab
solut în contra § lui 151 a preagrațiâsei or
dinațiuni de la 28 Maiu 1869 referitâre la 
organisarea metropoliei române, care sună 
așa: „Congresul se convâcă în sensul arti- 
culului IX: 1869 pre lângă previa insi
nuare la Maj. Sa prin metrepolitul, iar în 
cas de vacanță prin consistoriul metropoli
tan."

§. 3 al art. IX: referitor la acesta 
încă sună astfel: „e de a se convoca prin 
metropolitul respectiv pre lângă previa 
insinuare la Maj. Sa.“

Acestă nu însemneză, că metropolitul 
convocând congresul, să insinueze terminul 
prefipt, deși înaintea întrunirei dar după e- 
feptuita convocare, ci însemneză că convo
carea însăși — resp. tendința referitâre la 
acesta e de a se insinua în mod preventiv.

Cumcă acesta e așa, documenteză pun
tul F. al „întroducerei", ce cuprinde în sine 
condițiunile pre înaltei întăriri și pretinselor 
modificări, unde poftesce M. Sa. că „în §. 
151 și 156 să se insereze o astfel de dispo- 
siție ca în privința convocărei atât a 
congresului electoral cât și ordinar să ni se 
facă Nâue previa insinuare."

Așadară nu este de a se însinua pre
viă Maj. Sale țliua deja convocatului 
congres, ci Insinuarea previă are de 
face în privința convocărei însăși.

E adeverat, că congresul electoral 
vocat pe 15j27 Oct. s’a insinuat prin 

a se

con-
con-

sistoriul metropolitan totdeodată cu convo
carea lui, dară insinuarea urmă prin repre- 
sentațiunea așternută încă la 31 August, așa 
încât Maj. Sa cesară și ap. regescă s’a în
dura, a lua la cunoscință aceea încă prin 
Prea înalta decisiune de la 15 Septemvre.

Sosind însă insinuarea Es. Tale dto 2 
Octomvre a. c. numai la 10 Octomvre la 
oficiul meu, lipsesce chiar și timpul cuviin
cios pentru a o subșterne Maj. Sale.

Me aflai deci necisat a Te provoca pe 
Es. Ta și pe cale telegrafică, să bine-voesci 
a suspenda congresul convocat pănă la ur
mata insinuare și hotărîre a Maj. Sale.

Repețind acesta provocare și pe acestă 
cale am fericirea a încunoscinta pe Es. Ta, 
că voiu așterne prea umilita mea represen- 
tare privitâre la intenționata convocare a 
congresului român prin Es. Ta, — în tim- 
pal cel mai scurt, și nu voiu lipsi a aduce 
urmânda prâînaltă decisiune la cunoscința
Es.

Ex.

Tale.
Al Es. Sale etc.
Budapesta 1877 Octomvrie 16.

Trefort.
Comisiunea propune, ca raportul 
Sale să se ia spre cunoscință cil 

acel adaus, ca Ex. Sa să evite cât se 
pote un conflict cu guvernul terei. 
Ear propunerea pentru prelungirea

*) fiaduceiea pare ;-i fi mai puțin core^punză- 
t6re- ’ Red.



mandatului deputaților să nu se pri- | 
mescă.

Me t r o p o 1 i tu1-president, 
cede presidiul eppului Popasu, pana 
ce congresul va hotărî acesta causă, 
care’l privesce pe el.

Lengher crede, că causa este 
cu mult mai momentuosă, decât, a se 
pute hotărî la moment. Propune amâ
narea desbaterei și încheiarea ședinței.

Congresul primesce propunerea 
lui Lengher.

Ședința se încheie la 2*4 ore 
după ameții.

Ședința XXIII
din 22 Octomvre (3 Nov.) d. pr.
Ședința se deschide la 6 ore sera. 

Se cetesc. și se autentică protocolele 
ședințelor XX și XXI, iar autenticarea 
protocolului șed. XXII, nefiind încă re
dactat, se amână pe ședința următore.

La ordine urmeză continuarea ra
portului comisiunei însărcinate cu esa- 
minarea arătărei părintelui Metropolit 
în causa neîntrunirei congresului la 
terminul ordinar (1877) și în causa 
celui întrunit.

Raportorul comisiunei A. Trom
bițaș propune: congresul luând 
spre cunoscință raportul păr. 
Metropolit referitor la întru
nirea congresului convocat pe 
16 Octobre 1877 și la convoca
rea congresului present, nu pote 
a nu-și esprimă dorința, ca 
înalt Presânția Sa să caute a 
evita pe viitor prin împlini
rea esactă a datorințelor pre
scrise ori ce conflict cu în. 
minister. Și acesta cu atât mai 
vertos, cu cât în. regim este 
dispus a interpreta prescrie
rile statut, org. în defavorul 
nostru. Precisarea sesiunei 
presente așa ca ea să se co m- 
pute dela 1 Octobre a. c. pe 
trei ani următori, adecă pănă 
la 1 Octobre 1881, congresul, 
dorind a satisface prescrip- 
telor stat. org. nu o pote primi 
de a sa, ci com pută acest pe
riod dela Oct. 1877 — Oct. 1880. —

Păr. Metropolit pentru a lăsa 
pre congres a delibera în deplină liber
tate despre obiectul din cestiune, se re
trage dela presidiu, cedându’l păr. Epp. 
Popasu. Spre justificarea sa cu pri
vire la neîntrunirea congresului în a. 
tr. arată că, a făcut atunci arătare la 
în. regim cu 22 Șile înaintea termi- 
nului de întrunire, în credință că a- 
cest termin va fi de ajuns, cu atât mai 
vertos cu cât st. org. nu Șice în ace
sta privință nimic hotărît. Pentru vii
tor va căuta a delătura ori ce, ce ar 
pute să facă pedecă în acestă direc
țiune. Cât pentru prorogarea și neîn
trunirea de nou a congresului ord. din 
1874, despre care raportul comisiunei 
nu face amintire, declară că’i pare reu 
că s’a întâmplat, precum s’a întâm
plat. Densul n’a reîntrunit acel con
gres, căci nu a aflat pregătit material 
de ajuns pentru a’l supune la delibe
rare, de altă dată fără privire la pre
gătirea materialului se va conforma 
pre deplin prescrierilor.

Dep. Găetan recomândă spre 
primire următorea propunere: între- 
lăsarea conchemărei deputa
ților congresului din perio
dul trecut la continuarea șe
dințelor prorogate, din moti
vele aduse de raportul presi
diului ordinar, aduse la pro
tocol, se declară pe deplin jus
tificată; iar interdicerea în. 
minister relativ la ținerea con
gresului convocat pe 16 Octo
bre 1877 basându-se pe scur- 
țimea timpului pentru a câș
tiga încuviințarea Majestății 

Sale, să ia spre sciință. Ter
minul de începere pentru se
siunea presentă să primesce 
cu 1/13 Octobre 1877.

Cav. de Pușcariu e în contra 
pasagiului din propunerea comisiunei, 
care vorbesce despre modul de inter
pretare al st. org. din partea regimu
lui. De altcum părtinesce propunerea 
lui Găetan.

Dep. Lengher încât privesce re- 
întrunirea întrelăsată a congresului din 
1874, este aplecat a o escusa din mo
tivul stărei nefavorabile a sănătății 
Escel. Sale păr. Metropolit; este 
înse de părere că în astfel de cas 
datorința căpeteniei supreme a bise
ricei nostre este a face în astfel de 
cașuri disposiții, ca să nu sufere vre-o 
pagubă întregul. Cât pentru nepregă- 
tirea materialului pentru deliberare, 
vorbitorul crede, că a pregăti acel 
material nu pote fi datorința Escel. 
Sale, ci a consilierilor sei, a consis
toriului metropolitan. Cât pentru mo
tivul adus de raport că, nu s’a putut 
întruni congresul și din causă ca Escel. 
Sa a trebuit să participe la ședințele 
corpului representativ al țerei, densul 
este de părere, că interesele bisericei 
și căușele ei ar trebui în prima linie 
considerate, apoi celelalte. în urmă 
face o propunere în înțelesul celor 
tocmai înșirate, adăugând că ar fi con
sult a se esmite o deputațiune de 5 
care să mergă la Ecel. Sa, ca să-i a- 
rete urmările rele produse în metropo
lie din causa neîntrunirei congresului, 
și să 1 roge a încungiura pre viitor 
astfel de pedeci.

Aceste păreri nu află spriginire 
în congres.

Dep. Babeș se află prea plăcut 
mișcat prin delicateța Escel. Sale păr. 
Metropolit, care părăsind presidiul, a 
dat libertate deplină congresului spre 
deliberare în materia din cestiune, și 
doresce, ca congresul să se arete și 
cu mai mare delicateță față de Escel. 
Sa. Cât pentru convocarea congresu
lui din an. trecut, și împedecarea în
trunire! lui prin neobținerea apro- 
bărei mai înalte, vorbitorul arată 
că, atunci a întrevenit un cas pre 
care Escel. Sa nu l’a putut prevede 
adecă cașul că, ministrul cultelor a 
aflat de bine a supune actul de con
vocare mai întâiu- la pertractare în con
siliul miniștrilor, care nu se întru- 
nesce în tot momentul. Acesta a fost 
o causă principală care escusă pre 
Escel. Sa. Pentru aceea puropune: 
congresul, luând în conside
rare motivele din raportul 
Escel. Sale, ascultând d e c 1 a - 
rațiunile în.' Preasâției.Sale 
pentru viitor șivețlendînfine 
la convocarea congresului din 
est timp acomodându-se p ro
ca durei poftite de puterea sta
tului ia acele motive pe acest 
temeiu spre sciință.

După ce raportorul Trombițaș 
se apără în contra unor imputări ce 
i se făcură de unii vorbitori susține 
propunerea comisiunei în întreg cu- 
prisul ei; — presidiul (Eppul Popasu) 
pune propunerile la vot.

Congresul primesce cu maioritate 
propunerea lui Babeș; iar ce privesce 
computarea terminului periodului pen
tru congresul present primesce pro
punerea comisiunei.

Același raportor raporteză des
pre arătarea Escel. Sale păr. Metro
polit privitore la constituirea consis
toriului metropolitan resp. întregirea 
lui. Roportorul în conformitate cu pă
rerea Escel. Sale cuprinsă în acea a- 
rătare propune și congresul primesce: 
asesorii consistoriului me
tropolitan în senatul scolas
tic și epitropesc se declară 
de aleși și pe viitor, iar în lo- 
curile devenite vacante prin 
abȘicerea a c t ual ul u i epp. Me

țian în senatul bisericesc, a| 
protopresbi terul ui Trombițaș 
în senatul epitropesc și prin 
mortea lui Dr. Meșotă în cel 
școlar, t o ț i 3 din a r c h i d i e c e s ă, 
să face alegere nouă.

Cât pentru reposatul director al 
gimnasiului din Brașov și fost asesor 
în senatul școlar raportorul propune 
că congresul să-și esprime reverința 
sa cătră umbra reposatului prin scu
lare. — Se întâmplă.

Urmeză alegerea celor 3 asesori 
prin votare secretă. Numerul votanți- 
lor 49; maioritatea absolută 25 vo
turi.

Pentru asesoratul în senatul bi
sericesc au întrunit I. Hania 24, Vi
cariul N. Popea 17. I. Barac 4, proto- 
singelul Dr. Ilar. Pușcariu 3, Z. Boiu 
1 vot.

Pentru asesoratul școlar au în
trunit: St. losif director gimn.-27 v. 
A. Trombițaș 18 v., P. Cosma 1, Vis. 
Roman 1, Dr. I. Borcia 1 vot, o șe- 
dnlă albă.

Pentru asesoratul epitropesc au 
întrunit protosingelul Nicanor Frateș 
41 v., Dr. Ilar. Pușcariu 5 v. A. Trom
bițaș 1, Demetriu Cunțan 1 vot.

Presidiul enunță de aceleși în se
natul școlar pe Ștefan losif, în cel 
epitropesc pre Nicanor Frateș; iar 
cât pentru senatul bisericesc unde 
nici un candidat nu aîntrunitmaioritatea 
absolută, remâne a se face votisare 
restrinsă între Vicariul Popea și 
protopresbiterul I. Hanea. Votisa- 
rea se amână pe ședința următore.

Urmeză raportul comisiunei finan- 
țiare (raportor I. lanculescu) despre 
cheltuelile și venitele consistoriului me
tropolitan din periodul din urmă. Din 
acest raport se vede că fundațiunea 
făcută de fericitul Mitropolit Șaguna 
pentru înființarea a 2 episcopii noue 
s’a urcat la suma de 86,667 fl. A 
sporit dar cu 12,394 fl. Acest fond se 
administreză încă la epitropia archi-j 
diecesană.

Propunerea comisiunei de a se 
lua acel raport spre sciință cu obser
varea prescrierilor st. org. se primesce, 
și se stabilesce bugetul consistoriului 
metropolitan pentru anii (2) pănă la 
periodul viitor, precum urmeză: secre
tarului consist, metrop. 1206 fl.; ac- 
tuarului 600 fl.; servitorului 100 fl.; 
spese de cancelarie și pentru tipări
turi 500 fl.; spese estraordinare 200 
fl.; spesele pentru întocmirea consis
toriului metropolitan 1400 fl.; chirie 
pentru cancelaria metropolitană 100 
fl. — Acoperirea se face: a) din tac- 
sele apelatoriale cam 200 fl. restul prin 
retribuire în părți egale pe cele 3 
diecese.

Urmeză raportul aceleiași comi
siuni despre rațiociniile consistoriului 
metropolitan, așternute de Escel. Sa 
pentru anii 1877—1878.

Se ia spre sciință și se aprobă.
Fiind timpul înaintat ședința proc- 

simă se anuncie pe țliua următore la 
9 ore în. a. La ordine raporturile co
misiunilor.

Ședința se încheie la 9% ore sera.

Varietăți.
* (Plecare). Marți sera a fost 

la gara de aici o înfățișare, de care 
rar se ved pe la noi. Escel. Sa coman
dantul militar bar. de Ringelsheim 
pleca, asemenea Press. Lor P.P. eppi 
loan Popasu și loan Mețian și cea 
mai mare parte din deputății congre- 
suali. Oficieri, preoți, civili erau parte 
căletori parte petrecători. Pentru co
mand. eșise și o companie de onore 
și musica militare, care esecută mai 
multe piese. După 61/2 ore se intona 
imnul poporal, mașina locomobilei dete 
o șuerătură cum scie ea da, hoch! și 

| vivatel, trenul pornesce....

* (Postai) Direcțiunea poștelor 
reg. ung. din Sibiiu având în privire 
securitatea transporturilor cu posta 
între Sibiiu și Agnita și între Birchiș 
și Agnita, a dispus, ca de la. 4 Nnem- 
vre n. comunicaținnea pe liniele a- 
ceste să fie astfel:

între Si bii u-A gnita:
Plecă de la Sibiiu la 11 bre îna

inte de ameții. Sosesce la Nocrichiu la 
3 ore d. a. Plecă de la Nocrichiu în 
țliua următore la 6 ore dim. Sosesce 
la Agnita la 8 ore 30 minute dim. 
Plecă de la Agnita înapoi la 3 ore 
d. a. Sosesce la Nocrichiu la 5 ore 
30 m. Plecă de la Nocrichiu în diua 
următore dimineță la 6 ore și sosesce 
la Sibiiu în. a. la 10 ore.

între B i r chi ș-Ag ni ta:
Plecă dela Bîrghiș dimineță la 6 

ore și sosesce la Agnita dimineță la 
8 ore. Plecă dela Agnita înapoi în a. 
la 9 ore și sosesce la Bîrghiș în a. 
la 11 ore.

* în vi tare la Balul ce se va 
arangia cu ocasiunea adunârei gene
rale a Societății pentru fond de teatru 
român in 17 Noemvrie 1878 c. n. în 
Alba-Iulia, în sala chioșcului prome- 
nădii din oraș în favorea Societății 
pentru fondul de teatru român și a 
soldatilor răniti în Bosnia.

Prețul de intrare: pentru personă 
1 fl. v. a., pentru familiă 2 fl. v. a. 
Oferte se primesc cu mulțumire și se 
vor publica. Bilete se capetă în sera 
balului la cassă, pănă atunci în ne- 
goțătoria dlui Antoniu Csiki. în
ceputul la 8 ore sera.

Comitetul arangiătoriu.
* (Procuror din facultatea 

Văcăresc!). Poliția din Bucuresci a- 
flând din epistola, ce i-a adresat re
numitul bandit Serdar, că el se află 
la Rusciuc, a trămis acolo pe un a- 
gent, învestit și cu o adresă a consu
latului Rusiei de aici cătră guverna
torul din Rusciuc.

înfățișându-se guvernatorului, a- 
cesta trămite după procuror... însă 
cine este procuror acolo? Procurorul 
actual din Rusciuc nu este altul decât 
acel Popoff, fost elev al scolei de me
dicină din Bucuresci, care în anul tre
cut a spart o casă de fer din canto
rul dlui Niculescu din strada Lipscani, 
furând o mulțime de bonuri a le d-lui 
maior Moescu, și care, după ce a fost 
prins la gara de la Tergoviște în mo
mentul când voia să plece, a fost con
damnat, — dacă nu ne încelem, — 
la cinci ani de închisore. Fiind însă 
transportat spre penitenciarrul Do- 
broveț, a scăpat și s’a dus preste Du
năre, iar acum este procuror la Rus
ciuc !!

Agentul nostru, spunând guver
natorului din Rusciuc cine este acel 
procuror, i-a mai atras atenția, că el 
este și amic intim al banditului Ser
dar; prin urmare acest din urmă cu 
greu se va putea prinde prin concur
sul lui Popoff.

Guvernatorul îi respude, că Po- 
poff i-a dat parola de onore, că se va 
face om de ispravă, și de aceea G 
numit în funcția de procuror.

Cu tote acestea, Serdarul nu sa 
prins dar ceea ce constatăm în acestă 
împregiurare este, că unul din cei mai 
importanți magistrați din Rusciuc a 
eșit din facultatea Văcaresci.

„Resboiu!/

lîtarMa <le Viena
din 4 Novembre n. 1878.
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